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15 832 Wijziging van de Wet op de Raad van State, houdende 
verhoging van het aantal leden waaruit de Raad van 
State ten hoogste is samengesteld en verhoging van het 
aantal Staatsraden in buitengewone dienst dat ten 
hoogste kan worden benoemd 

Nr.3 MEMORIE VAN TOELICHTING 

De eerste ondertekenaar van deze memor ie heeft reeds bij de openbare 
behandel ing in de Tweede Kamer van hoofdstuk il (Hoge Colleges van Staat 
en Kabinet der Koningin) van de r i jksbegrot ing voor 1979 (15 300 II), Hande-
l ingen Tweede Kamer, blz. 507 (tweede kolom), medegedeeld, dat de Rege-
ring van opvat t ing is, dat ui tbreiding van het ledental van de Raad van State 
nodig is, doch dat de omvang van die ui tbreiding nog onderwerp van over-
leg was. Dit overleg is thans afgerond. 

In het onderhavige wetsontwerp word t voorgesteld het maximale aantal 
leden van de Raad van State van 24 tot 28 en het maximale aantal Staatsra-
den in bui tengewone dienst van 10 tot 14 te verhogen. 

Bij de Wet van 1 mei 1975 (Stb. 283) tot wi jz ig ing van de Wet op de Raad 
van State en een aantal andere wet ten, voor dit onderwerp in werk ing getre-
den met ingang van 1 mei 1976, is het maximale aantal leden van de Raad op 
24 gebracht. Ten t i jde van de behandel ing van het wetsontwerp, dat tot ge-
noemde wet heeft geleid, werd reeds de vraag gesteld of bij de inwerkingtre-
ding van de Wet Arob niet een zodanige ui tbreid ing van werkzaamheden 
zou zijn te verwachten, dat met vergrot ing van het aantal leden van 20 tot 24 
niet zou kunnen worden volstaan. De toenmal ige bewindsl ieden beant-
woordden de vraag of met het maximale aantal leden van 24 zou kunnen 
worden volstaan, «voorshands» bevest igend. Dit oordeel vond onder meer 
zijn grond in de ervaringen, opgedaan met de Wet beroep administrat ieve 
beschikkingen. 

Sedert de wetswi jz ig ing van 1934 (Stb. 275) bedraagt het max imum aantal 
Staatsraden in bui tengewone dienst 10. Daarvoor was dit aantal 15. 

Inmiddels heeft het aantal beroepen, dat sedert 1 jul i 1976 op grond van 
de Wet Arob is ingediend, een forse omvang gekregen. Ook het aantal be-
roepen op de Kroon, dat bij de Afdel ing voor de geschil len van bestuur aan-
hangig word t gemaakt, neemt in omvang toe. De tabellen van de ingekomen 
Kroon- en Arob-beroepen, opgenomen in de Jaaroverzichten 1975 en 1977 
en het Jaarverslag over 1978 van de Raad van State en als bijlage bij deze 
memor ie gevoegd, geven daarvan een duidel i jk beeld ( ingekomen zaken: 
1975 3071, 1977 10 395,1978 11774). 

Daarnaast eist ook de derde taak van de Raad van State, de advisering 
over de wetgev ing, een niet geringe inspanning van het college. De Raad 
van State heeft opgemerkt dat in de bestaande situatie een doeltreffende in-
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terne taakverdeling niet meer mogelijk is. Het is goed in dit verband ook op 
te merken dat de voorgestelde mogelijkheid tot uitbreiding van het college 
juist voor deze taak van de Raad de aanwezige problemen nog zal vergroten. 
Onder de huidige Grondwet moet het als zeer aanvechtbaar worden be-
schouwd een afzonderlijke afdeling van de Raad van State met de wetge-
vingstaak van de Raad te belasten, zodat alle leden thans verplicht zijn aan 
de vervulling van deze taak hun bijdrage te leveren, al was het slechts door 
hun tegenwoordigheid bij de vergaderingen van de Raad. In het kader van 
een op handen zijnde wijziging van de Grondwet zal in de mogelijkheid tot 
instelling van een aparte Afdeling wetgeving worden voorzien. 

Vooral de laatste overweging heeft ertoe geleid dat in het wetsontwerp 
niet is gekozen voor verhoging van uitsluitend het aantal gewone Staatsra-
den, maar dat de overbelasting gedeeltelijk zal worden opgevangen door 
vermeerdering van het aantal Staatsraden in buitengewone dienst. Tevens 
wordt daarmee de flexibiliteit van de regeling in zijn totaliteit gediend. 

Zowel van regeringszijde als door de Raad van State vindt thans beraad 
plaats over de vraag of de toevloed van zaken niet op verantwoorde wij-
ze beperkt kan worden. Zo doen de ondergetekenden een onderzoek instel-
len naar de werking van de bezwaarschriftenprocedure die is voorzien in de 
Wet Arob. Het desbetreffende onderzoekscontract is of zal een dezer dagen 
worden afgesloten. Voorts heeft de tweede ondertekenaar onlangs een sub-
commissie-Arob uit de Staatscommissie tot herziening van de rechterlijke 
organisatie ingesteld, die tot taak heeft te onderzoeken in hoeverre de be-
handeling van zaken als bedoeld in de Wet Arob kan worden verbeterd. 

De ondergetekenden wijzen er ten overvloede op, dat zowel bij de Afde-
ling voor de geschillen van bestuur als bij de Afdeling rechtspraak een nuttig 
gebruik wordt gemaakt van het instituut van de enkelvoudige kamer alsme-
de van de bijdragen van de Staatsraden in buitengewone dienst. Het is ech-
ter niet mogelijk langs deze weg de bestaande moeilijkheden volledig op te 
lossen. Met name met het oog op het vereiste van de continuïteit is het 
noodzakelijk de verschillende kamers - de Afdelingen voor de geschillen van 
bestuur en rechtspraak tellen thans te zamen veertien meervoudige hamers 
en een, nu nog groeiend, aantal enkelvoudige kamers - meer dan nu te be-
mannen met «vaste» leden. 

De Vice-President heeft ons medegedeeld, dat de Raad van State slechts 
in de mate als dringend noodzakelijk wordt geacht, gebruik zal maken van 
zijn bevoegdheid de benoeming van nieuwe leden aan te bevelen en voorts, 
indien en zodra het aantal zaken een dalende lijn zou gaan vertonen, naar 
een vermindering van het aantal leden - door het nalaten van aanbevelin-
gen bij ontstane vacatures - zal streven. Voorts streeft de Raad van State 
met het oog op zo min mogelijk teloorgaan van de continuïteit er bij het 
doen van aanbevelingen voor de benoeming van Staatsraden in buitenge-
wone dienst naar, dat de betrokkene zich in de regel ten minste éénmaal per 
week beschikbaar stelt om in een kamer van de Afdeling voor de geschillen 
van bestuur en/of van de Afdeling rechtspraak zitting te hebben. 

Ten slotte delen wij nog mede, dat het in ons voornemen ligt een zodanige 
wijziging van het Koninklijk besluit van 8 juni 1976, nr. 62 (Stcrt. 121), te be-
vorderen, dat het maximale aantal leden van de Afdeling rechtspraak wordt 
verhoogd van zeven tot twaalf. 

De Minister van Binnenlandse Zaken a.i., 
J. de Ruiter 

De Minister van Justitie, 
J. de Ruiter 
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